
Domácí bohoslužby, neděle Květná, 5. 4. 2020 (Miki Erdinger) 

 

Vstupní žalm a pozdrav 

Říkám o Hospodinu: „mé útočiště, má pevná tvrz je Bůh můj, v nějž doufám.“ Přikryje tě svými 

perutěmi, pod jeho křídly máš útočiště. Pavézou a krytem je ti jeho věrnost. Nelekej se hrůzy noci, 

ani šípu, který léta ve dne, moru, jenž se šíří temnotami, nákazy, jež šíří zhoubu za poledne. 

(Žalm 91, 2, 4 – 6)  
 

Milí přátelé v Kristu, sestry a bratři,  

povzbudivým slovem žalmisty vás zdravím do vašich domovů. Dnes je květná neděle a pomalu 

vstupujeme do velikonočního období. Doba, po kterou jsme si fyzicky vzdáleni, ale blízcí v Kristu se 

opět o něco prodlužuje a zatím nevíme, kdy skončí. Čas se mnohým zdá doma již dlouhý, rodiče hledají 

čím dál tím hůř další síly a nápady při péči o děti, zaměstnanci v přímé péči s lidmi jsou vyčerpaní a na 

některých je vidět smutek ze samoty. Každý jinak, ale přitom všichni intenzivně prožíváme tento čas. 

Přeji Vám, ať každý z vás osobně, ve své situaci, co nejvíc zažíváte, že je Bůh s vámi a nese vás. Prožijte 

také čas pokoje, když se zastavujete, abyste byli s naším trojjediným Bohem. Amen.  
        

Píseň  

Díky (Evangelický zpěvník – Dodatek č. 638) 

1. Díky, za toto krásné ráno, díky za každý nový den.  

Díky, za to co už je za mnou jako těžký sen. 

2. Díky za všechny věrné druhy, díky, ó Pane, za tvůj lid. 

Díky, že všechny křivdy, dluhy mohu odpustit. 

3. Díky za moje pracoviště, díky za každý drobný zdar. 

Díky za všechno krásné, čisté, dík za hudby dar. 

4. Díky za to, co zarmoutilo, díky za to, co potěší. 

Díky, že vedeš mne, má sílo, cestou nejlepší. 

5. Díky, že smím tvé slovo chválit, díky, že Ducha dáš mi též. 

Díky, že na blízku i v dáli lidi miluješ. 

6. Díky, že jsi všem přines spásu, díky, toho se přidržím. 

Díky, že věřím tvému hlasu, že ti patřit smím.  
 

Modlitba 

Pane Ježíši Kriste, 

jsou v životě chvíle, kdy toužíme, aby si vjel do našeho života nebo do celé společnosti jako mocný král, 

který šmahem vyřeší všechna trápení, odstraní vše, co nás tíží, co náš štve nebo co nám znepříjemňuje 

život. Říkáme si: „proč to máme snášet, proč se právě teď a tady neprojeví síla Boží lásky, tak, jak 

bychom si my, nebo okolí přálo.“ A odpověď nemáme, naše přání se nenaplňuje a přichází další otázky. 

Prosíme Tě za silnou víru, která dokáže vytrvat i přes naše nechápání, i přes naše nenaplněné 

představy. Prosíme o víru, která tě dokáže přijímat jako tichého a pokorného, který vstupuje do života 

jinak, než bychom to čekali nebo si přáli. Neexistuje návod, jak tě vždy můžeme vidět, slyšet a přijímat. 

Otevírej nám proto srdce, abychom tvé rozličné přicházení nepřehlédli, abychom viděli, jak se nás 

dotýkáš, jak k nám mluvíš a proměňuješ naše myšlenky a srdce. Jak přinášíš Boží pokoj. Buď s námi. 

Amen.       
 

Biblické čtení a úvaha 

Celé čtení - Mt 21, 1 – 9 

A mohutný zástup prostíral na cestu své pláště, jiní odsekávaly ratolesti stromů a stlali je na cestu. A 

všichni volali: „Hosanna Synu Davidovu, požehnaný, který přicházíš ve jménu páně“. (Matou 21, 8 – 9) 



Sestry a bratři, 

 tolikrát na květnou neděli čtený text, hovořící o davech, které oslavují Ježíše a vítají ho při příjezdu 

do Jeruzaléma, připomíná mnohá dnešní davová šílenství fanoušků a fanynek ať již sportovců, herců, 

muzikantů nebo známých politiků či televizních hvězd. Odhazování oděvů, snaha o dotyk, dnes snaha o 

společnou fotku, mávání rukama a křičení – to jsou projevy davu, který se setkává s celebritou. Asi jste se 

s tím slovem setkali. Celebrita je osoba, o které se hodně mluví, píše v nejsledovanějších médiích, vidíme ji 

na titulcích časopisů, uvidíme o ní reportáž v TOPStar magazínu, má hodně sledujících na internetu a 

vyvolává rozruch, kam přijde. O celebritách se hodně mluví, udávají módní trendy, někdo se jimi nechá 

ovlivnit v názoru na aktuální dění, ale na druhou stranu mají mnohdy krátké trvání. Dříve či později je 

nahradí jiná osoba (záměrně nepoužívám výraz osobnost) a lidé zapomenou.  

 Jenže takto přeci Ježíše neznáme. Ano, ve chvíli vjezdu do Jeruzaléma ho vítají davy, které se o 

týden později někam ztratí, nebo svou ruku zatnou v pěst a opět s davem začnou volat: „ukřižuj“. Pro 

leckteré tak může vykazovat znaky celebrity, kterou je dobré oslavovat, a za chvíli na ni zapomenout. Jenže 

to přece není Ježíš – Mesiáš, Boží syn. On, pokorně vjíždějící na oslu, on v chudobě a chlévě narozený, on 

nabádající každého, aby nemluvil o jeho zázracích, ale aby žil v lásce a pomáhal při budování Božího 

království, přece netouží po oslavě a kladení ratolestí. Ježíš není celebrita s krátkou dobou působnosti, Ježíš 

je v lidském vnímání spíš elitou, která tvoří hodnotový systém a přináší Boží lásku. 

 Na rozdíl od celebrit, elity kolem sebe nevytváří mediální humbuk. Neplní náměstí, nevine se za nimi 

had lidí s papírem a tužkou toužících po podpisu. Jejich názory se sice neobjevuje na titulních stranách, ale 

rozhovory s nimi vedou člověka k přemýšlení o věcech, které se ho bytostně týkají. Paradoxně je ani většina 

lidí nezná, ale jejich aktivita kdesi v pozadí, mimo záběr kamer je důležitá a formují myšlenky a hodnoty 

společnosti. Nevzbuzují tolik emocí, ale povědomí o nich bývá konzistentní. Kdo to byl Sámer Issa již 

pomalu nevědí ani dívky, které na něj s jekotem před televizí čekaly, ale kdo to je například Jiřina Šiklová, 

Jiří Grygar nebo Jan Sokol si budou pamatovat mnozí, kteří je jen jednou slyšeli hovořit při přenáškách, 

nebo s nimi četli nějaký rozhovor. Takoví lidé jsou pro společnost důležití.  

 Ježíš není dočasným králem slávy, obdivu a emočního okouzlení, ale králem lásky, přijetí a tiché Boží 

blízkosti. Není králem svého ega, ale králem pokory. Není králem dočasným, než ho někdo vystřídá, ale 

trvalým Božím Synem, po staletí neměnným. Je králem blízkosti člověka k člověku.  

 Vidět Ježíše jako celebritu je nebezpečím i současnosti. Vánoční a velikonoční doba jsou pro 

křesťany nejvýznamnějšími událostmi, a proto je zájem medií a společnosti o naši víru tou dobou 

největší (uvidíme tedy jak letos), ale celé to zavání povrchním přístupem. Sice si odhlasujeme, že Velký 

pátek má být svátkem, a na první pohled tak vypadáme jako silná, křesťankou vírou naplněná 

společnost, ale když má dojít na lásku k bližnímu, na přijetí potřebných či na lásku k nepřátelům, stavíme 

ploty, schováváme košile i kabáty a odvracíme obě tváře. Ježíš pro nás v takovou chvíli není elitou, která 

nás inspiruje k proměně zatvrzelého srdce, ke změně v přístupu k druhým lidem, k víře v Boha, či 

k budování pravých hodnot, ale jen celebritou, které jdeme zamávat, protože jdou i ostatní a 

k Velikonocím to přeci patří.   

 Tendence nepřijímat Krista jako tichou Boží sílu v pozadí je docela logická. Ve většinové 

společnosti těžko hledáme přesvědčení, že smyslem dobrého života je být právě někdy neviditelnou 

elitou, která má ovšem na společnost zásadní vliv. Že není důležité, jak moc jsme vidět a slyšet, ale co 

děláme, jak přemýšlíme a co svým konáním způsobujeme. I dnes se ukazuje, že jsou pro společnost 

důležitější a její hodnoty posilují ti mnozí neznámí, kteří na univerzitách tisknou ochranné štíty, vyvíjí 

léky, pracují v domovech pro seniory nebo ve zdravotnictví, zásobují zdarma trh rouškami či desinfekcí, 

nebo kteří pomáhají, kde se dá. A ne ti známí, kteří ve světle televizních kamer postávají u letadel na 

letišti.   

Pokud bereme vážně křesťanskou zvěst, pak by neměl být Kristus se svým vjíždějícím evangeliem 

námi jen halasně oslavován, ale především hluboce do života přijímán. Ježíš je právě tou elitou, která 



potichu z pozadí tvoří naše hodnoty a zvěstuje Boží blízkost, kterou nezastaví ani smrt na kříži. Není 

mediální postavou Vánoc a Velikonoc, ale neviditelným základem našich hodnot, které spojuje láska, 

zájem, přijetí a odpuštění. A to jsou hodnoty, které přetrvávají i přes všechna naše současná omezení, i 

přes všechna jiná omezení lidská, i když se o nich nepíše na prvních stranách novin.  

 To je, sestry a bratři, myslím, velice blízké i naší evangelické víře, která někdy postrádá sílu v 

emocích, obřadech a jásání. Vnitřní tiché, ale vážné přijímání evangelia, které se stává kamenem 

úhelným pro úhly našeho života. Takového života, který nekončí s koncem červeného koberce mezi davy 

na Golgotě, ale v komorním tichém setkání tří žen u prázdného hrobu. Amen.    
         

Píseň 

Moudrosti poklad z nebe (Evangelický zpěvník č. 446) 

1. Moudrosti poklad z nebe je slovo Boží nám, jímž k poznání nám sebe přivádí Pán Bůh sám. 

Toť světlo k zjevení nám v Kristu Boží tváře na věčné spasení, k životu sladká vůně a v mdlobách 

sílení. 

2. Tou hřivnou se vší péčí nám těžit velí Pán, a svaté jeho řeči skládati v srdce stan. 

Když on, ten věčný král, své poselství nám děje, chce, by naň každý dbal, a zhyne bez naděje, 

kdož jím by pohrdal. 

3. Tvé, Pane, slovo spásy se nikdy nezvrátí a slávy mu ni krásy věk žádný nezkrátí. 

Kdo věrně k němu lne a jako k skále v moři se pevně k němu pne, ten šťastně všemu hoři i smrti 

unikne. 

4. Kdo ve tvém slovu cele tě, Pane, přijímá, ten radostně a směle se všeho ujímá;  

Oklamán nevězí k své zhoubě v ďábla síti a hříchů řetězy nemůže spoután býti, neb v tobě 

vítězí. 

5. Ó Otče věčný, z nebe na stádce pohleď své, jež vydalo ti sebe a lásky žádá tvé; 

Tvé svaté učení nám čisté zachovávej a k jeho plnění nám chuť i sílu dávej, k tvé slávy zvýšení. 
 

Přímluvná modlitba a Otčenáš 

Pane Ježíši Kriste,  

děkujeme Ti, že vjíždíš i k nám, abys nám ukázal a učil nás, co je v životě důležité. Proto tě prosíme, 

abychom tě dokázali spatřit, vyslechnout a porozumět ti. Prosíme za otevřenou mysl, abychom tvé vedení 

dokázali přetavit v naše skutky. 

Prosíme Tě, abychom se v životě dokázali inspirovat těmi správnými lidmi. Abychom uměli nepodlehnout 

chvilkové emoci, líbivému slov nebo gestu, ale dokázali nacházet hloubku, přemýšleli o tom, co čteme, 

vidíme a co se na nás valí.  

Prosíme Tě, vjížděj i tam, kde tě nikdo nevítá. Kde vládne strach a boje. Kde se demonstruje síla, kde je 

utlačována demokracie, kde se nehledí na lidskou potřebu lásky a přijetí.  

Prosíme také, potěšuj nemocné, provázej jejich rodiny a blízké. Buď se všemi, kteří v dnešních dnech jsou 

vyčerpaní pomocí druhým, kteří kladou potřeby druhého nad svůj prospěch. I oni potřebují tvou lásku a 

lidskou podporu. 

Prosíme Tě za církev, abychom uměli nacházet cesty, jak být i na dálku spolu, jak zvěstovat, pomáhat a žít 

k obrazu Tvému. Buď nám inspirací a silou. 

A prosíme, přijmi i naše osobní modlitby…. 

A v jednotě víry společně a přitom každý sám za sebe k Tobě voláme: Otče náš, který jsi v nebesích, 

posvěť se jméno tvé… Amen. 
 

 

 

 

 



Poslání 

Pojďte ke mně všichni, kdo se namáháte a jste obtíženi břemeny a já vám dám odpočinout. Vezměte 

na sebe mé jho a učte se ode mne, neboť jsem tichý a pokorného srdce; a naleznete odpočinutí svým 

duším. Vždyť mé jho netlačí a břemeno netíží. (Mt 11, 28 – 30) 

 

Požehnání 

Hospodin ti žehná a chrání tě. Hospodin nad tebou rozjasňuje svou tvář a je ti milostiv. Hospodin 

k tobě obrací svou tvář a obdařuje tě pokojem. Amen.  

 

Píseň 

Mír na zemi daruj nám (Evangelický zpěvní – Dodatek č. 702) 

1. Mír na zemi daruj nám! Nezřekni se nás. Ať odvážně dokážeme stavět zlobě hráz.  

Jen ty sám, Bože náš, jen ty sám, bože náš, svobodu nám všude dáš. Nezřekni se nás! 

2. Svobodu též daruj nám! Nezřekni se nás. Ať odvážně dokážeme stavět zlobě hráz.  

Jen ty sám, Bože náš, jen ty sám, bože náš, svobodu nám všude dáš. Nezřekni se nás! 

3. Radost pravou daruj nám! Nezřekni se náš. Ať i pouhé maličkosti vzbudí díků hlas.  

Jen ty sám, Bože náš, jen ty sám, bože náš, svobodu nám všude dáš. Nezřekni se nás! 

 

 


